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سایهروشنهایسفرهسینمادراکراننوروزی

و پخش کننده ها داده شود و به شیوه های متفاوت، علاقه مندی هایی 
برایشــان به وجود آورند. به نظرم برای این  که سینماداران همین 
فیلم ها را پخش کنند؛ می توانند ارگان ها را پای کار بیاورند تا نصف 
قیمت یا با تخفیف بلیت بخرند و ارگان ها کمک کنند تا تبلیغات این 
فیلم ها در تلویزیون و روی بیلبوردارها دیده شود. این مقوله بسیار 
مهمی است و به  نظرم خیلی خوب است که شروع این اتفاق ها از زمان 

عید نوروز باشد.

حسن توکل نیا )تهیه کننده(:
سه فیلم تجاری  در هر فصل باید اکران شود

حسن توکل نیا تهیه کننده قدیمی ســینمای ایران درخصوص 
چینش اکران نوروزی1403 بیان کرد: به نظرم چینش اکران نوروز 
پیش  رو به  لحاظ تجاری کمی ضعیف است و باید یک فیلم تجاری تر 
دیگر که امید بیشتری به فروشش وجود دارد مانند فیلم »تمساح 
خونی«، به این فیلم ها اضافه می شد. البته به فیلم ها جسارت نکنیم، 
فیلم های دیگر نیز فروش خواهند داشــت. حرف من این است که 
سینمای ایران در این پنج  شش ماهه اخیر فیلم هایی با فروش بالای 
صد میلیارد تومانی داشته و ما باید این روند را حفظ کنیم، نباید این 

درصد را از بین ببریم. 
وی در ادامه توضیح داد: این اتفاق مســتلزم این است که حتما 
در هر فصل حداقل ســه فیلم تجاری  درحال اکران داشته باشیم و 
مطمئن باشیم دو تای آن ها بالای صد میلیارد تومان فروش خواهند 
داشت. ضمن  این  که واقعا نمی دانم با زمان »حداکثر دوازده هفته« 
اکران فیلم ها، چه اتفاقی برای سینما می افتد؟ چون فیلم هایی هم 

که در حال  حاضر فروش خوبی دارند، همه بالای دوازده هفته اکران 
داشته اند، حتی بالای بیست هفته. هیچ اشکالی هم ندارد. 

تهیه کننده »کاغذ بی  خط« با اشــاره به نوع اکــران فیلم های 
متفاوت، خاطرنشان کرد: سال گذشــته، فیلم من را در هفته دهم 
اکران، کلا از پرده ســینما پایین کشــیدند. درواقع به فیلم »چند 
می گیری گریه کنی2« و خیلی فیلم های دیگر ظلم شــد. در یک 
فصل هایی می بینیم که به چند فیلم اجازه اکران نامحدود می دهند، 
دوباره بعد از یک مــدت، جلوی این کار را می گیرنــد. یعنی اتفاق 
به گونه ای  اســت که انگار فیلم های خاصی حتما باید این اکران ها 
را داشته باشند، تا می رسند به فیلم های آدم های شاید معمولی تر، 
دوباره این نخ را می کشــند و می گویند که نه هیچ فیلمی بیشتر از 
دوازده هفته، اجازه اکران ندارد. به نظرم این کار غلط است.  توکل نیا 
معتقد است: به  نظر من هر فیلمی که فروش خوبی دارد باید ده هفته 
اکرانش را برود. بعد از ده هفته اکران، در ســینمایی که بالای چهار 
سالن دارد به صورت آزاد و در ســینمایی که زیر چهار سالن دارد به  
صورت تک  سانس نمایش داده شود. این قانون باید همیشه وجود 
داشته باشــد.  او در ادامه اظهار داشــت: ما دائما با این بهانه مواجه 
هستیم که »صد فیلم یا بیشتر پشت  اکران داریم«. خیلی خب این  که 
کاری ندارد، بیایند از بین همان صد فیلمی که همیشه بهانه می شوند، 
ماهی ده فیلم را اکران کنند! ولی باور کنید که هیچ اتفاقی نمی افتد. 
اصلا ماهی چهار فیلم از همان فیلم ها را به اکران بگذارند. به  جز آن ها 
هم دیگر هیچ فیلمی به نمایش نگذارند! باز هم نمی فروشند. فیلمی 
که نمی فروشد، نمی   فروشد. فیلمی که فروش ندارد را حتی اگر روزانه 
ده سانس، در تمام سینماهای تهران به نمایش بگذارید، )عذرخواهی 

می کنم که این قدر صریح می گویم( اما باور کنید که باز هم آن فیلم 
دو میلیارد تومان هم نمی فروشد. فیلمی که نمی فروشد، نمی فروشد!

حسن توکل نیا در پایان گفت: اصلا این بالای صد فیلمی که مدام 
به ما یادآوری می شوند، چرا پشت اکران هستند؟ برای این که جنبه 
تجاری شــان ضعیف است. ســینمادار رغبت نمی کند آن ها را زود 
به نمایش بگذارد. به همین دلیل هم هست که الان سینماداران به 
چینش اکران فیلم هــای نوروز اعتراض دارنــد و می گویند که این 
چینش کمی  ضعیف است. برای  این که آن ها فیلمی می خواهند که 
فروش داشته باشد. می خواهند دخل و خرج کنند و سالن های شان 
بچرخد. به  هر حال این سالن ها هزینه دارند. سینمادار هم طبعا به 
 دنبال این است که سالن هایش این قدر خالی نمانند تا بتواند دخل و 
خرج کند. از طرفی همین نکته خودش تبلیغی می شود برای کسانی 

که می خواهند سالن بسازنند.

عباس اکبری )فیلمنامه نویس و تهیه کننده(: 
با افراد موافق اکران فیلم های کمدی در نوروز هم  عقیده ام 

عباس اکبری مترجم، فیلمنامه نویس و تهیه کننده پیشکسوت 
ســینما درخصوص چینش اکران  نوروز 1403 و اعتراض هایی که 
از سمت برخی سینماگران به آن وارد شــده بیان کرد: متاسفانه به  
دلیل این که هیچ  کدام از فیلم های منتخب نوروز 1403 را ندیده ام، 
نمی توانم در مورد چیدمان آن ها اظهارنظر کنــم، اما با افرادی که 
به دلیل هم  زمانی ماه رمضان و تعطیلات نوروز، این چینش را نیازمند 
به فیلم های کمدی بیشتری دانسته اند، هم عقیده ام. چون هفته دوم 
تعطیلات عیدنوروز 1403 مصادف می شود با نیمه دوم ماه رمضان 
که روزهای بسیار سنگینی است. شــاید اکران نوروز می توانست با 

تعداد بیشتر فیلم های کمدی، از میزان سنگینی این ایام کم کند.

سیدمحسن وزیری )بازیگر و تهیه کننده(:
فقط کمدی که نمی شود!

سیدمحسن وزیری بازیگر، فیلمنامه نویس و تهیه کننده قدیمی 
سینما درمورد چینش اکران  نوروز سال آینده بیان کرد: به  نظر من 
فیلم های نوروز 1403 بسیار  خوب و درســت انتخاب شده اند. این 
چیدمان با چینش اکران  نوروز سال های گذشته تفاوت زیادی دارد، 
این  بار دیگر شــاهد این ماجرا نبودیم که فقــط چهار فیلم کمدی 
بگذارند و بقیه ژانرها را فاکتور بگیرند. انواع فیلم ها همچون فیلم های 
اجتماعی، درام، کمدی، دفاع  مقدس و کودک و نوجوان در آن لحاظ 

شده است.
وی افزود: طبعا مردم هم می خواهند در تمام ژانرهای ســینما، 
فیلم تماشــا کنند. چیدمان اکران فیلم ها باید به گونه ای باشد که 
همه مخاطبانش را از هر قشر و سلیقه ای، راضی نگاه دارد. در چینش 
اخیر این اتفاق رقم خورده و در ایام تعطیــلات عید پیش  رو مردم 
هم می توانند فیلم کمدی تماشــا کنند، هم اجتماعی و همان طور 
که مخاطبان بزرگســال در هر ســنی از بین فیلم های اجتماعی، 
جنگی، طنز و .. به تماشای فیلم  موردعلاقه شان می روند، کودکان 
هم می توانند برای دیدن فیلم های مختص خودشــان به ســینما 
بروند. امیدوارم که در نتیجه  چنین چینش کارآمدی، سینمای پر 
رونقی داشته باشیم. او درخصوص اعتراض برخی از پخش کنندگان 
به این چیدمان گفت: فقط کمدی که نمی شــود! پس بقیه فیلم ها 
را باید چه کار کنند؟! تمام فیلمســازان دنیا، فیلم را برای تماشای 
مردم می سازند. این که توقع داشته باشیم فقط به فیلم های کمدی 
توجه شود، درست نیست. پس فیلمســازان ژانرهای دیگر سینما 
چه می شوند؟ همه سینماگران ما در هر سبک و ژانری، هم زحمت 
کشیده اند هم در این شرایط سخت اقتصادی، هزینه کرده اند. هزینه 
ساخت فیلم های کمدی و غیرکمدی یکی است. در حقیقت اغلب 
فیلم های فیلمسازان ما با هزینه های تقریبا یکسانی تولید می شوند. به  
هرحال همه سینماگران علاقه مند به کار کمدی نیستند و در ژانرهای 
دیگری فیلم می سازند، اما کمتر از فیلم های کمدی هزینه نمی کنند، 
پس به میزان فیلمسازان ژانر کمدی حق دارند که فیلم هایشان دیده 

شود نه کمتر از آن ها.
تهیه کننده »آواز خوان« اظهار داشــت: واقعا بــرای افرادی که 
فیلم های شــان اکران و دیده نمی شــود، ناراحت می شــوم. برای 
جوان هایی که پدر و مادرشــان بــرای تولید فیلم  آن ها ســرمایه 
گذاشته اند یا افرادی که می شــنوم خانه خود را فروخته اند و از پول 
فروش خانه شان فیلم ساخته اند، فیلم هایی که هنوز دیده نشده اند. 

محسن وزیری در پایان گفت: من خودم فیلم طنز می سازم ولی 
دوست دارم همه فیلم ها دیده شوند. امیدوارم این اتفاق بیفتد، همه 

فیلم ها دیده شوند و فروش داشته باشند، همه هم کمدی نباشند!
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